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زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه
قانون هاي حل جدول سودوکو
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

در نشست تخصصی حزب ندای ایرانیان که با حضور استادان، 
کارشناســان و فعالان محیط زیســت از اســتان های خوزستان، 
چهارمحال و بختیاری، اصفهان و یزد برگزار شــد، موضوع بحران 
آب در حوضــه زاینــده رود از منظــر علمی و کارشناســی مورد 
بررســی قرار گرفت. این نشست با هدف تبادل نظر، تحلیل دقیق 
وضعیت موجود و ارائه راهکارهــای عملی برای مدیریت پایدار 
منابع آبی در یکی از بحرانی ترین مناطق کشور برگزار شد. در این 
نشســت، جمعی از متخصصان و صاحب نظران برجسته حضور 
داشتند، از جمله مهندس مجید سیاری (کارشناس ارشد مدیریت 
منابع آب و معاون پیشــین برنامه ریزی و امور اقتصادی شــرکت 
مادرتخصصــی مدیریت منابــع آب ایران)، دکتــر محمدمهدی 
جوادیان زاده (دکتری عمران آب و مدیرکل اســبق آب منطقه ای 
یزد)، دکتر حمیدرضا صفوی (استاد دانشگاه صنعتی اصفهان و 
متخصص در حوزه مدیریت یکپارچه منابع آب)، دکتر ســید طاهر 
نوربخش چلوانی (عضو شــورای مرکزی خانه کشــاورز و عضو 
ســابق شــورای هماهنگی مدیریت یکپارچه حوضه زاینده رود از 
چهارمحال و بختیاری) و دکتر مهدی قمشــی (اســتاد دانشکده 
مهندســی آب و محیط زیســت دانشگاه شــهید چمران اهواز). 
حاضران با تمرکز بر علل ساختاری و اقلیمی خشک سالی، کاهش 
کیفیت و کمیت منابع آبی و پیامدهای اجتماعی و اقتصادی این 
بحــران، بر لزوم عبــور از رویکردهای هزینه بــر و ناکارآمد فعلی 
و حرکت به  ســوی الگوهای مدیریت یکپارچــه، عدالت محور و 

سازگار با اقلیم تأکید کردند.
  در آغاز این نشست، دکتر محمدحسین شیخ محمدی، معاون 
سیاســی و رئیس شورای سیاســت گذاری حزب ندای ایرانیان، با 
اشــاره به رویکرد علمی و کارشناســی این حــزب در مواجهه با 
مسائل کشور، اظهار داشت: در سال های اخیر، حزب ندای ایرانیان 
همواره تلاش کرده اســت  بــا بهره گیــری از تحلیل های علمی 
و شــنیدن صدای متخصصــان، در حوزه های تخصصی کشــور 
مشــارکت مؤثر داشته باشد و بر اساس این رویکرد، پیشنهادهایی 

عملی برای حل چالش های کلیدی ارائه دهد.
او افــزود: از آغاز تأســیس، محیط زیســت همــواره یکی از 
اولویت های حزب ندای ایرانیان بوده است. طی سال های گذشته، 
ما به  طور مســتمر و تخصصــی در موضوعاتی چون بحران آب، 
آلودگی هوا، تغییرات اقلیمی و سایر مسائل زیست محیطی ورود 
کرده ایــم. در این نشســت نیز قصد داریم به یکــی از حیاتی ترین 

مسائل کشور یعنی بحران آب بپردازیم.
شــیخ محمدی با اشــاره به پیامدهای گســترده بحران کم آبی 
خاطرنشــان کرد: این بحران، افزون بر تأثیرات منفی بر بخش های 
اقتصادی، بهداشت عمومی، صنعت، اکوسیستم ها و تنوع زیستی، 
موجب تشــدید نابرابری های اجتماعی و کاهش تاب آوری جوامع 
شده و حتی همبستگی ملی را با تهدید مواجه کرده است. بحران 
آب اکنون به چالشی چندبعدی در پیوند با دیگر مسائل توسعه ای 

کشور تبدیل شده که نیازمند مدیریتی هوشمندانه و پایدار است.
او در ادامه  با اشاره به دیدگاه های این حزب در حوزه مدیریت 
منابع آب گفت: ۱۰ ســال پیش، حزب نــدای ایرانیان در بیانیه ای 
رســمی اعلام کرد  انتقــال آب بین حوضــه ای، از منظر مدیریتی 
ســاده ترین، از نظر اقتصادی گران ترین و از لحاظ زیست محیطی 
مخرب تریــن راه حل برای مقابله با بحران آب به شــمار می رود. 
چنیــن راهــکاری تنها در تأمین آب شــرب قابل توجیه اســت و 
در بلندمــدت  نه تنها مشــکلی را حــل نمی کنــد، بلکه موجب 
پیچیده تر شدن بحران خواهد شــد. ما معتقدیم باید از این مسیر 
پرهزینه و ناپایدار فاصله گرفت و به جای آن، به  ســوی الگوهای 

سازگار با اقلیم و واقعیت های جغرافیایی کشور حرکت کرد.
شیخ محمدی در پایان سخنان خود تصریح کرد: توسعه پایدار 
و بقای ایران مســتلزم تدوین و اجرای سیاســت های آبی مبتنی 
بر عدالت و پایداری است. پیشــنهاد می کنم ادامه این نشست با 

سخنرانی دکتر محمدمهدی جوادیان زاده دنبال شود.
دکتر محمدمهدی جوادیان زاده، دکتری عمران آب و مدیرعامل 
ســابق شــرکت آب منطقه ای یزد، با حضور در این جلسه درباره 

وضعیت آب اســتان یزد و راهکارهای قابل اجرا گفت: یزد یکی از 
خشک ترین استان های کشور است و بارشی در حدود ۹۰ میلی متر 
در سال و خود شهر یزد بارشی در حدود ۵۰ میلی متر در سال دارد 
و عمده جمعیت هم در شهر یزد واقع شده اند. یزد در طول تاریخ 
از آب ســطحی بی بهره بوده و اگر آب سطحی هم بوده، معمولا 
فصلی بوده به همین دلیل شهر یزد مهد قنات شده است و نه تنها 
یزد، بلکه فلات مرکزی ایران از قنات بهره می برده است. قنات در 
محدوده آبدهی مطمئن از منابع آب زیرزمینی برداشت می کند و 
لذا با بهره برداری هزاران ساله از قنوات مشاهده می کنیم که هیچ 
آســیبی به منابع آب زیرزمینی وارد نمی شــده است. در حقیقت 
قنات به جای بهره کشــی از منابع آب زیرزمینی، از آن بهره برداری 
می کنــد. منابــع آب تجدیدپذیر یزد ســالانه حــدود ۵۰۰ میلیون 
مترمکعب اســت کــه رو به کاهش هم اســت. در ســال ۱۳۶۸ 
اعلام شــد  آب شرب شــهر یزد رو به اتمام اســت و باید از منابع 
بیرون اســتان انتقال یابد. پیش از این تأمین آب اســتان در تمامی 
بخش ها از منابع آب زیرزمینــی بوده و زمانی که این منابع رو به 
کاهش رفته، در سال ۱۳۶۸ یک تخصیص ۷۸ میلیون مترمکعبی 
به اســتان یزد از محل زاینده رود داده می شــود که با بررسی های 
کارشناسانه این آب برای بخش صنعت و شرب بوده و این شبهه 
وارد می شــود که این رقم باید با ایجاد تونل کوهرنگ ۳ عملیاتی 
شــود که در متن تخصیص چنین چیزی نیامده و فقط کوهرنگ ۱ 
و ۲ بوده و در انتهای متن تخصیص آمده که اجرای پروژه چشمه 
لنگان و کوهرنگ ۳ تسریع شود. بر این اساس پروژه اجرا می شود 

و در سال ۱۳۷۸ به بهره برداری می رسد.
او ادامه داد: آن زمان که این تعارض ها و حساســیت ها نبوده 
براســاس متــن تخصیص که شــرب و صنعت داخــل آن بوده، 
رقمــی حدود ۱۵ میلیون مترمکعب بــه بخش صنعت و مابقی 
به شرب اختصاص می یابد. بعدها این ۷۸ میلیون مترمکعب به 
۹۸ میلیــون مترمکعب ارتقا می یابد و این ۹۸ میلیون مترمکعب 
هیچ وقت عملیاتی نمی شــود و حداکثر آبی که به عنوان سهمیه 
اســتان یزد در نظر گرفته می شــود، ســالانه میانگین ۵۵ میلیون 
مترمکعــب در تمام طول ســال های بهره برداری اســت. بعد از 
اینکه جمعیت اســتان افزایش پیدا می کند و شــرایط منابع آب 
زیرزمینی هر روز بدتر می شــود، به ناچار این سهمیه بازتخصیص 
می شــود. ســرمایه گذاری و اجرای پروژه جمــع آوری و تصفیه 
فاضلاب تعدادی از شــهرهای استان به بخش خصوصی واگذار 
می شود تا در ازای این سرمایه گذاری، پساب را به عنوان منبع آبی 
غیرمتعارف جایگزین آب کیفــی در صنعت کند. همچنین پروژه 
انتقال آب از خلیج فارس توســط سه صنعت بزرگ یزد و کرمان 
اجرا می شــود تا بخشــی از نیاز آبی صنعت به این سمت سوق 
داده شــود؛ بنابرایــن ۱۵ درصدی که روی کاغذ بــرای تأمین آب 
صنایع تخصیص داده شده بود و این تخصیص کاملا در چارچوب 
قوانین و ضوابط کشــور بود، به تحلیل تنش شدید آبی در بخش 
شــرب استان، به شش درصد و بعد به کمتر از چهار درصد تغییر 
یافت که آن هم عمدتا به دلیل شرب صنعت است. چراکه وقتی 
یک صنعــت را برای تأمیــن آب به منبع پســاب وصل می کنید، 

قاعدتا برای شرب کارکنان آن باید فکری کرد.
مدیرعامــل ســابق آب منطقه ای یزد بیان کرد: متأســفانه در 
شــبکه های اجتماعی مشــاهده می شود که یک ســری لیست از 
صنایــع یزد اعلام و مدعی می شــوند که همه ایــن صنایع از آب 
زاینده رود اســتفاده می کنند که این اطلاعات غلط به مردم دادن 
اســت؛ چون این گونه نیست و اســتانی که شرب آن دچار مشکل 
اســت، اصلا مردم خود آن اســتان اجازه نمی دهند این آب وارد 
صنعت شود. صنعت یزد همانند صنایع استان های دیگر توسعه 
یافته و در برخی نقاط اســتان، مردم به صنایــع ناپایدار، آلودگی 
هــوا، آلودگی خــاک و اتفاقاتی که بــه  عنوان عــوارض جانبی 

این گونه توسعه هاست، معترض اند.
او افزود: کشــاورزی اســتان یزد در ۱۵ ســال اخیر به ســمت 
گلخانه ای شــدن رو آورده که همین موضوع ابهامی ایجاد کرده 
کــه این همــه گلخانه در یزد چــه می کند؟ این نشــان دهنده آن 

است که کشــاورز به دلیل مشــکلاتی که در تأمین آب داشته به 
ســمت گلخانه رفته تا بهــره وری را بالا ببرد و البته این نشــانه 
مثبتی اســت. می توان سطح زیر کشت اســتان یزد را در گذشته 
و امروز مقایســه کرد و دید در این ســال ها تا چه حدی سطح زیر 
کشت استان کاهش یافته است. عجیب اینکه رو آوردن به کشت 
گلخانه ای و تبدیل کشــاورزی در فضای باز را به کشاورزی فضای 
بســته برای همه کشــور فضیلت اســت ولی برای کشاورز یزدی 
چوبی می شــود که باید بر سر او خرد شــود که لابد داری از آب 
زاینده رود استفاده می کنی و عجیب اینکه وزارت جهاد کشاورزی 
در همه سال های این اتفاقات تلخ همواره ساکت و منفعل بوده 
و برای یک بار موضع گیری درســتی نکرده و حداقل تلاش نکرده 
تا حقیقت موضوع به هر ســوی که باشد را برای اذهان عمومی 
منتشــر کند. جمع بندی اینکه بر اســاس نیاز به تأمین آب شرب 
اســتان که ســالانه حدود ۱۴۰ میلیون مترمکعب است، ۵۵ و در 
برخی مواقع تا ۶۰ میلیون مترمکعب از زاینده رود منتقل می شود 
و مابقــی یعنی حدود ۷۰ تا ۸۰ میلیــون مترمکعب هم از منابع 
آب زیرزمینی اســتان تأمین می شــود. یکی از مشکلات استان در 
فصول گرم این اســت که به دلیل گرمای شــدید و خشکی هوا، 
کولرهای آبی تنها خنک کننده خانه هاســت و این کولرها مصرف 

آب را بالا می برند.
جوادیان زاده ادامه داد: آیا حقابه کشاورزان شرق اصفهان که 
اکنون هم معترض هستند به یزد داده شده است؟ ما اگر براساس 
مــاده ۲۱ قانون توزیع عادلانه آب نگاهــی بیندازیم، می بینیم که 
تخصیص و بهره برداری از منابع عمومی آب برای مصارف شرب، 
کشــاورزی و صنعت منحصرا بــا وزارت نیرو اســت. یک روزی 
وزارت نیرو وضعیت منطقه را بررســی کــرده و رقم ۹۸ میلیون 
مترمکعب به استان یزد تخصیص داده شده -اگر چه هیچ گاه این 
حجم محقق نشــده است- و قطعا حقابه کشــاورزان هم دیده 
شده است. دوم اینکه از ســال ۱۳۷۸ که پروژه انتقال آب یزد به 
بهره برداری رسید تا سال ۱۳۹۱ که اولین تعرض روی خط انتقال 
آب یزد در بخش شــرق اصفهان اتفاق می افتد، یعنی حدود ۱۳ 
ســال، هیچ تعرض و اعتراضی نبوده. این نشان می دهد که لابد 
حقابه به کشــاورز شرق اصفهان داده می شده، وگرنه اعتراض ها 
زودتــر رخ می داد. پس این نشــان می دهد که در خلال این دوره 
اتفاقات دیگری افتاده که سبب شــده آب به انتهای زاینده رود و 
محل زراعت کشاورزان شرق اصفهان نرسد. پس این آدرس غلط 
دادن ها به خط لوله یزد برای چیست؟ اگر نگاه کنیم، چیزی حدود 
۱۴۰۰ تا ۱۵۰۰ میلیون مترمکعب آورد زاینده رود در ســال است و 
چیــزی حدود ۷۰۰ الی ۸۰۰ میلیون مترمکعب هم آورد حداقلی 
است که برای زاینده رود ثبت شــده است. حال اگر متوسط آورد 
زاینــده رود را در نظر بگیریم، این ۵۵ تا ۶۰ میلیون مترمکعب یزد 
حدود ۵٫۳ درصد می شــود و اگر  حداقــل را بگیریم، ۵٫۶ درصد 
از مصارف زاینده رود می شــود. حال تبخیری که روی دریاچه سد 
اتفاق میافتد هم حدود ۳.۵ تا چهار درصد است. چطور می شود 
کــه این رقم که در حد تبخیری اســت که اتفــاق می افتد متهم 
اصلی نابســامانی های زاینده رود باشــد؟ اصل ۴۵ قانون اساسی 
می گوید، انفــال و ثروت های عمومی مانند زمین های رهاشــده، 
معادن، دریاها، رودخانه هــا، کوه ها و... را به عنوان انفال در نظر 
می گیرد و در اختیار حکومت اســلامی است و طبق مسائل عامه 
بــه آن عمل می کند. بنابراین با توجه به قانون اساســی نباید آب 
را ســهم بندی کنیم و در چهارچوب مرزهــا نگهداریم. حال چرا 
این اتفاقات رخ می دهد؟ نخســت عدم شــفافیت اســت. بیاییم 
یک بار حســابداری مشــخص در حوزه زاینــده رود کنیم و این را 
مشــخصا ببینیم واقعا اگر ۶۵ میلیــون مترمکعب وارد صنعت 
یزد یا کشاورزی یا شرب می شــود، قابل تشخیص است ولی چرا 
گروه هــای مرجع پاســخ نمی دهند. بنابراین ایجــاد اعتماد میان 
ذی نفعان مهم است، نه آدرس غلط دادن. به نظر می رسد اتفاقا 
بعضی علاقه مند هســتند که این موضوع زاینده رود همیشــه در 

هاله ای از ابهام بماند.
جوادیــان زاده در مورد فروش مال غیــر و حقابه گفت: با چه 

ســندی می گویید که آبی که به اســتان یزد انتقال داده می شود 
حقابه کشــاورزان شــرق اصفهان اســت؟ یک پیش فرض غلط 
می گذاریم و براساس آن جلو می رویم. براساس مطالعات وزارت 
نیرو، سطح زیر کشت استان اصفهان در بخش کشاورزی در سال 

۱۳۴۴-۱۳۴۵، ۴۸ هزار هکتار بوده است.
ســال های ۱۳۵۰ تا ۱۳۵۱، ۱۰۲ هزار هکتار شده، سال ۱۳۷۳-
۱۳۷۴ به رقم ۱۴۰ هزار هکتار رســیده و در سال ۱۳۷۹-۱۳۸۰ به 
۱۹۳ هزار رســیده. آیا تمام اینها تحت پوشش طومار شیخ بهایی 
اســت؟ آیا آب هایی که از تونل کوهرنگ ۱، ۲ و ۳، چشمه لنگان و 
خدنگســتان وارد زاینده رود می شود، هم تابع طومار شیخ بهایی 
اســت؟ پس اول اثبات کنیم که این آب حقابه کشــاورز است یا 
حقابه کشاورز جای دیگر مانند صنایع فولاد اصفهان و پالایشگاه 
و... می رود. می گوییم سطح آب زیرزمینی اصفهان پایین آمده اما 
اشاره نمی کنیم که ۳۰ هزار چاه غیرمجازی که در استان اصفهان 

است، برای آن هیچ گونه برنامه ریزی نشده است.
جوادیان زاده درباره سرانه آب شرب گفت: سرانه به دو شکل 
اســت: سرانه آب خانگی و سرانه آب عمومی. سرانه آب خانگی 
بین ۱۵۰ تا ۱۷۰ لیتر در شــبانه روز است اما سرانه آب عمومی هر 
شــهر یعنی کل مشترکانی که از آن استفاده می کنند و برای همه 
استان ها بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ لیتر در شبانه روز است. از طرفی مصرف 
آب صنعت با میزان تولید صنعت یکی نیست؛ استان ها براساس 
تنگناهای آبی که داشتند، به سراغ صنایع کم آب خواه یا به سراغ 
صنایع پر آب خواه رفته و فرمی را رعایت کردند. اگرچه در اســتان 
یزد هم برخی صنایع هســتند که نبایــد می آمدند  اما کل صنعت 
استان یزد نزدیک به ۴۰ میلیون مترمکعب مصرف آب دارد که از 

منابع آب زیرزمینی یا منابع غیر متعارف تأمین می شود.
دکتر حمیدرضا صفوی، استاد دانشگاه صنعتی اصفهان، دکترای 
عمران آب و متخصص در حوزه مدیریت یکپارچه منابع آب، در این 
نشســت تخصصی ضمن اشــاره به وضعیت بحران آب اصفهان و 
مناقشــات آبی این اســتان و راهکارهای مد نظر گفت: در این چند 
هفته اخبار زرد و خبرهای نادرستی که به مشکلات اجتماعی دامن 
می زدند، ایجاد شد. می طلبد چنین جلساتی که مسائل را به صورت 
کامــلا تخصصی دنبال می کنــد، روی مدار عقلانیت و کارشناســی 
پیش برود، وگرنه هر روز شرایط برای تنش های اجتماعی حساس تر 
می شــود و این چیزی نیســت جز گسســت ها و جنگ های داخلی، 
ایجاد گسست میان قومیت ها و استان ها و متأسفانه آستانه ای برای 
فروپاشی های اجتماعی در کشور می شود. بنابراین از دوستان تقاضا 
می شــود مطالب خود را مســتند به مطالعات علمی خود و نیز در 

راستای همگرایی بیان کنند.
صفــوی با بیان اینکــه در آینده ما باید بــرای کم آبی، مصرف 
بیشــتر، افزایش درجه حرارت و کاهش منابع آب آماده باشــیم، 
خاطرنشان کرد: حال این را اگر در مقیاس حوضه آبریز زاینده رود 
که بخشــی از آن در اســتان چهارمحال وبختیاری و بخشی دیگر 
در اســتان اصفهان اســت  ببینیم، متوجه می شــویم که شرایط 
بســیار بحرانی بوده و بحرانی تر هم شده است. وضعیت منابع و 
مصارف هرچه پیش آمده، پیچیده تر شده و علت آن هم گسستی 
اســت که در مدیریــت منابع آب از مدیریــت حوضه به مدیریت 
استانی انجام شــد. طبیعی است که استان ها زمانی که احساس 
می کنند آبی از مرزهای شان خارج می شود، به آن آب نگاه تلفات 
داشته باشند و به ســراغ افزایش بارگذاری های جدید می روند تا 
این خروجــی را کم کنند. از طرف دیگر هرگونــه انتقال آبی هم 
زیان بار نیســت. اگر نگاهی به ســابقه انتقال آب در گذشته تاریخ 
کشــور خود بکنیم، می بینیم که ایرانی ها از بیش از دو هزار،  سه 
هزار ســال پیش شروع کننده انتقال آب بودند. ما حدود ۳۶هزار و 
۳۰۰ رشته قنات با طول حدود ۲۲ هزار کیلومتر که حتی با عمقی 
مادر چاهی در حدود ۳۵۰ متر شــروع می شود، بنابراین مجموع 
طول قنات های ایران بدون لحاظ کردن طول میله های آنها، حدود 
۱۷ برابر قطر کره زمین اســت. یعنی این حفاری برای انتقال آب 
با دســت صورت گرفته است که در زمان های خود در حد اعجاز 
بوده اســت. به  عنوان مثال، قنات قصبه گناباد ۲۰۰ الی ۲۲۰ سال 

طول کشــیده تا به طور کامل اجرا شود. مجموع میزان تخلیه ای 
سالانه قنات های ایران در حدود ۶.۳ میلیارد مترمکعب است. در 
زاینده رود به حدود ۱.۲ میلیارد مترمکعب و کســری مخازن آب 

زیرزمینی به ۱۴ میلیارد مترمکعب رسیده است.
او ادامه داد: آوردهای ما بســیار محدود شــده و آن منابعی 
که وزارت نیرو تخصیص داده، باید بگوییم دولت به اســتناد ماده 
۱۸ قانون توزیع عادلانه آب تخصیص های متعددی را به اشــتباه 
انجام داده است؛ زیرا دولت نمی تواند حقابه ها را که سند قانونی 
دارد، تخصیص مجــدد بدهد؛ یعنی حقابه انفال نیســت. انفال 
چیزی اســت که صاحب ندارد. با توجه به طومار شیخ بهایی از 
۴۰۰ سال پیش تخصیص آب به واسطه حقابه انجام شده و ماده 
۱۸ قانــون توزیع عادلانه آب می گوید که حقابه عبارت اســت از 
حق مصرف آبی که در دفاتر جزء جمع قدیم یا اســناد مالکیت یا 
حکم دادگاه یا مدارک قانونی دیگر قبل از تصویب این قانون برای 
ملک یا مالک آن تعیین شده باشد، پس چگونه می توان آبی را که 
مالک دارد، تخصیص داد؟ رودخانه زاینده رود و تالاب بین المللی 
گاوحونــی حــدود ۳۱۳ میلیــون مترمکعب نیاز محیط زیســتی 
دارد کــه ۱۷۶ میلیون مترمکعب آن صرفا برای گاوخونی اســت 
و این مالک دارد و مالک آن هم محیط زیســت اســت. از طرفی 
براساس طومار شیخ بهایی حقابه بران رودخانه ۳۳ سهم دارند، 
ســهم بندی و بلوکات آن مشــخص اســت. همچنین تونل اول 
کوهرنگ که احداث می شود، با پول کشاورز ساخته شده و دولت 
اعلام می کند این جزء حقوق مالکان و سازندگان است. پس آورد 
طبیعــی حدود ۸۴۵ میلیون مترمکعــب و تونل اول کوهرنگ با 
آورد میانگین ۲۹۲ میلیون مترمکعب تخصیص نیافتنی از ســوی 
دولت اســت و فقط ۳۰ میلیون مترمکعب از آورد برای مصارف 
شرب و بهداشت و ۴۰٫۳ میلیون مترمکعب برای مصارف صنعت 
از آورد تونل اول کوهرنگ تخصیص داشــته اســت. آورد سالانه 
۲۲۴ میلیــون مترمکعب تونل دوم کوهرنــگ و نیز ۱۳۰ میلیون 
مترمکعب چشــمه لنگان و خدنگســتان مربوط به آورده دولت 
اســت، براســاس تخصیص های کنونی و نیز کل منابع و مصارف 
کنونی حدود ۱٫۲ میلیارد مترمکعب به طور سالانه در این حوضه 
کمبود آب وجود دارد که انباشــت این اضافه برداشت از آب های 
زیرزمینی باعث ۱۴ میلیارد مترمکعب کاهش ذخایر آب زیرزمینی 

و به دنبال آن مشکلاتی نظیر فرونشست شده است.
 این اســتاد دانشــگاه صنعتی اصفهان با اشــاره به اینکه هر 
یــک مترمکعب آبی که از حوضه خارج می شــود، به اندازه ۲.۵ 
مترمکعب آب از بیلان کلی حوضه کم می شــود، گفت: آبی که 
برای شــرب و کشاورزی استفاده و پســاب آن یا نفوذ به آب های 
زیرزمینی مجدد پمپاژ و در کشــاورزی اســتفاده می شد، این آب 
از بالادســت حوضه تا پایین دســت حوضه در یــک چرخه قرار 
می گیرد و چندین باره اســتفاده می شود، بنابراین اگر آبی با حجم 
۶۵ میلیون مترمکعب از حوضه انتقال داده شود، در عمل بیش 
از ۲۰۰ میلیــون مترمکعب کمبــود آب در حوضه ایجاد می کند.
بنابراین ارزش حجمی آب در بالادست حوضه بیش از ۲٫۵ برابر 
پایین دســت حوضه اســت. از طرف دیگر فکر نکنید یزد اســتان 
پایین دســت اصفهان اســت، بلکه به لحاظ تأمین آب بالادست 
اصفهان اســت، چون آب را از بالادست اصفهان برمی دارد. حال 
چرا از روز اول آب را از میان بخش یا شرق اصفهان به یزد منتقل 
نکردند؟ چون می دانستند علاوه بر کیفیت مناسب تر آب، پایداری 
جریان در بالادســت قطعا بیشــتر اســت. از طرف دیگر دریاچه 
پسابی که در شمال شهر یزد ایجاد شده، توجیه پذیر نیست. از این 
طرف گاوخونی خشــک و ریزگرد ایجاد می کند و از طرفی پساب 
دریاچه مصنوعی در شــمال یزد ایجاد می کند و همین ها کشاورز 
را حســاس می کند که ناعدالتی برای شان رخ داده و وزارت نیرو 
مرتکب خطا شــده کــه فروش مال غیر انجام داده اســت و آبی 

را کــه متعلق به آن نبوده، تخصیــص داده، نه تنها به 
یزد، بلکه به بالادســت هم تخصیــص داده و الان به 
بهانه ۲۳۷ میلیــون مترمکعب آب بالای ۴۰۰ میلیون 

مترمکعب آب برداشت می شود.

حزب ندای ایرانیان میزبان گفت وگوی استان های فلات مرکزی ایران بر سر آب
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